
Planowanie elastyczne w przedszkolu – edukacja dostosowana do dziecka 

Wychowanie przedszkolne to fundament, na którym buduje się przyszłość każdego dziecka. 

Aby ten proces był skuteczny i wspierający, niezbędne jest odpowiednie planowanie pracy 

nauczyciela. Tradycyjne, sztywne plany coraz częściej ustępują miejsca bardziej 

nowoczesnemu i dzieckocentrycznemu podejściu, jakim jest planowanie elastyczne. To 

sposób organizacji pracy dydaktyczno-wychowawczej, który uwzględnia potrzeby, 

zainteresowania i możliwości dzieci, a także reaguje na zmieniające się warunki i kontekst 

edukacyjny. 

Czym jest planowanie elastyczne? 

Planowanie elastyczne to proces, w którym nauczyciel nie tworzy z góry ustalonego, 

szczegółowego harmonogramu zajęć na wiele tygodni, ale planuje z myślą o otwartości na 

zmiany, modyfikacje i dostosowania. Zakłada ono obserwację dzieci i reagowanie na ich 

aktualne potrzeby i zainteresowania. Zamiast narzucać sztywne tematy i cele, nauczyciel 

proponuje działania, które można modyfikować w zależności od dynamiki grupy, pogody, 

spontanicznych pomysłów dzieci czy nieprzewidzianych sytuacji. 

Dlaczego warto stosować planowanie elastyczne? 

Przede wszystkim elastyczne planowanie pozwala lepiej dopasować proces edukacyjny do 

naturalnego rytmu rozwoju dzieci. Dzieci w wieku przedszkolnym uczą się poprzez działanie, 

zabawę i doświadczanie, dlatego potrzebują swobody i przestrzeni do samodzielnego 

odkrywania świata. 

Planowanie elastyczne wspiera indywidualizację pracy z dzieckiem. Nauczyciel może 

szybciej zauważyć trudności lub szczególne zdolności poszczególnych dzieci i dostosować do 

nich swoje działania edukacyjne. To także sposób na wspieranie motywacji wewnętrznej – 

dzieci są bardziej zaangażowane, gdy uczą się tego, co je naprawdę interesuje. 

Kolejną zaletą jest lepsza organizacja dnia w kontekście niespodziewanych sytuacji, np. 

zmiany pogody, nieobecności części dzieci, spontanicznego wydarzenia w grupie. Zamiast 

trzymać się sztywnego grafiku, nauczyciel może reagować elastycznie i przekształcić daną 

sytuację w wartościową okazję edukacyjną. 

Jak wygląda planowanie elastyczne w praktyce? 

Podstawą jest stała obserwacja dzieci i dokumentowanie ich aktywności, zainteresowań, 

postępów oraz trudności. Na tej podstawie nauczyciel planuje cele ogólne i proponuje 

aktywności, które można modyfikować lub rozwijać. 

Zamiast gotowego scenariusza zajęć na cały tydzień, plan elastyczny może przybrać formę 

siatki tematycznej, pomysłów do realizacji lub zestawu propozycji, które będą dostosowane w 

zależności od sytuacji w grupie. 

Dużą rolę odgrywa dialog z dziećmi – nauczyciel słucha ich pomysłów, obserwuje, czym się 

interesują, jakie pytania zadają, i wykorzystuje te sygnały jako inspirację do organizowania 

kolejnych działań. Przykładowo, jeśli dzieci zauważą ptaki za oknem i zaczną je obserwować, 



nauczyciel może włączyć temat ptaków do działań plastycznych, ruchowych, muzycznych i 

językowych. 

Rola nauczyciela w planowaniu elastycznym 

Planowanie elastyczne wymaga od nauczyciela uważności, refleksji i gotowości do 

wychodzenia poza schematy. To on staje się przewodnikiem, który nie narzuca kierunku, ale 

wspiera dzieci w odkrywaniu i rozwijaniu ich naturalnej ciekawości. Wymaga to umiejętności 

szybkiego reagowania, twórczego podejścia oraz otwartości na zmiany w codziennym 

funkcjonowaniu grupy. 

Podsumowanie 

Planowanie elastyczne w przedszkolu to nie rezygnacja z organizacji i celowości działań, ale 

ich świadome dopasowanie do potrzeb dzieci. To podejście, które łączy strukturę z 

otwartością, umożliwiając nauczycielom tworzenie inspirującego środowiska do nauki i 

zabawy. Dzięki elastycznemu planowaniu przedszkole staje się miejscem prawdziwego 

rozwoju – nie tylko dzieci, ale i nauczycieli. 

 


